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era considerat` o organiza]ie malefic` [i datorit`
faptului c` erau prezentate p`r]ile negative ale
activit`]ii masonice din str`in`tate, cum a fost, spre
exemplu, cazul Lojii P2, care, [ti]i [i dumneavoastr`,
a fost considerat` chiar o organiza]ie criminal`. La
un moment dat, dup` '90,  au fost discu]ii  cum c` din
aceast` organiza]ie a f`cut parte [i Nicolae
Ceau[escu. Împreun` cu Marcel {apira am publicat
o lucrare în 1990, nu [tiu dac` dumneavoastr` a]i
avut aceast` lucrare “Francmasoneria - legend` [i
adev`r”, care într-un fel sau altul [i-a adus o
contribu]ie important` la prezentarea corect` a
imaginii acestei activit`]i, atåt cåt am putut noi face
într-o lucrare de mici dimensiuni. Au ap`rut multe
lucr`ri despre masonerie, îns` foarte multe dintre
ele urm`reau numai senza]ionalul [i nu întotdeauna
aveau inten]ia de a prezenta corect, obiectiv,
activitatea acestei organiza]ii. Foarte pu]ine
materiale au ap`rut de asemenea despre Rotary sau
despre Lion sau despre alte organiza]ii similare a
c`ror activitate nu prea este cunoscut` - este o
realitate [i observa]ia  dumneavoastr` a fost foarte
corect`. Din nefericire, activitatea masoneriei nici
la ora actual` nu este suficient de bine [i corect
perceput` [i asta se întåmpl` [i datorit` unor orgolii
nem`surate, existente în råndul chiar al masonilor,
care, din p`cate, se r`sfrång [i în exteriorul
organiza]iei. Prea multe b`t`lii se duc pentru
ocuparea unor anumite posturi de comand` [i în
acest domeniu. Este foarte adev`rat c` am putea
spune, [i acest lucru îl spun de multe ori [i în
leg`tur` cu justi]ia, c` nici un segment al societ`]ii
romåne[ti nu poate fi mai bun decåt restul societ`]ii
romåne[ti la un moment dat. Trebuie s` ne preocupe
ca în ansamblu societatea romånesc` s` func]ioneze
normal, pentru c` atunci fiecare segment al ei va
func]iona normal, inclusiv justi]ia, care f`r` îndoial`
ar trebui s` fie una dintre cele mai faibile activit`]i
din lume. Din p`cate, nu este a[a, pentru c` este
f`cut` [i ea din oameni. Aceea[i situa]ie se pune [i
în cazul masoneriei în condi]iile în care masonii,
dup` cum bine [tim, ar trebui s` fie ni[te veritabile
modele morale pentru semenii lor. De fapt,
construc]ia moral` este un obiectiv esen]ial al
masoneriei. Nu se prea în]elege bine acest lucru
deocamdat`, dar sper`m c` [i aici lucrurile se vor
îndrepta într-un viitor apropiat.

S.C.: Ce dori]i s` mai ad`ugat la aceast` discu]ie-
interviu?

G-I.C.: Vreau s` v` mul]umesc foarte mult pentru
interesul dumneavoastr` [i, chiar dac` nu m-a]i
avertizat, în leg`tur` cu acest interviu, m-am
bucurat c` am putut schimba cåteva idei. Desigur, ar
fi multe de spus [i despre activitatea Uniunii
Juri[tilor, care încearc` s` fac` cåt mai mult bine
pentru societatea romåneasc` [i întåi de toate,
binen]eles, pentru profesiile juridice, dar în acela[i
timp [i pentru cel`lalte activit`]i adiacente. A[ dori
s` mai subliniez pentru cititorii dvs. c` Uniunea
Juri[tilor  are dou` reviste, e vorb` de revista
“Dreptul”, revist` [tiin]ific` [i de jurispruden]`, cea
mai cunoscut` [i cea mai veche revist` juridic` am
putea spune, c` dup` “Convorbiri literare”, care a
fost prima revist` de cultur` din aceast` ]ar`, revista
“Dreptul”, care are peste 130 de ani vechime, este
cea mai prestigioas` revist`; iar cealalt` este revista
“Palatul de Justi]ie”, despre care v-am vorbit deja,
fondat` în 1916 [i, de[i a avut perioadele ei în care
n-a putut func]iona, totu[i ea a supravie]uit cel pu]in
ca un ideal, iar activitatea ei s` fie consacrat`
împlinirii obiectivelor Uniunii Juri[tilor. A[ dori s`
reamintesc despre activitatea editorial` desf`[urat`,
care nu s-a limitat numai la editarea de c`r]i
juridice, ci [i la publicarea de literatur` beletristic`,
astfel c` unii juri[ti au putut s`-[i publice câte o
lucrare, ca de exemplu un volum de poezie, un
roman, etc., a[a cum s-a întâmplat cu cå]iva colegi,
printre care [i colegul nostru Titus Andrei, care este
secretarul general al acestei reviste.

S.C.: Poate un jurist care este originar român, dar
locuie[te [i activeaz` în afara grani]elor României,

deveni membru al Uniunii dumneavoastr`?

 G-I.C.: Sigur, sigur c` da, au aceast` posibilitate...

S.C.: Ce trebuie s` fac` pentru aceasta?

G-I.C.: Trebuie s` scrie o scrisoare prin care s` ne
informeaz` despre aceast` dorin]` [i noi îi trimitem
formularele pentru adeziuniunea la Uniunea
Juri[tilor din România. Nu sunt formalit`]i exagerate,
binen]eles c` trebuie s` fac` dovada c` are licen]a
în drept sau doctoratul în drept… C`ci ne preocup`
[i pe noi foarte mult rela]ia cu romånii juri[ti din
afar`.

S.C.: Aici a]i atins un subiect [i foarte important [i
foarte sensibil: rela]ia romånilor din afara grani]elor,
cu romånii din Romånia.

G-I.C.: S` [ti]i, p`rerea mea este c` nu sunt
coordonate foarte bine aceste rela]ii. E observa]ia
mea dup` întålnirile pe care le-am avut cu diver[i
romåni stabili]i în diferite ]`ri, [i juri[ti, dar [i
nejuri[ti. De asemenea, participånd la Forumul
Spiritualit`]ii Romåne[ti, m-am convins înc` o dat`
c` nu exist` o unitate de vedere nici m`car aici la
nivelul autorit`]ilor romåne, în leg`tur` cu aceast`
rela]ie foarte important`, motiv pentru care,
personal, chiar într-un editorial publicat în “Palatul
de Justi]ie” care se intitula sugestiv “Ministerul
Speran]ei”, am considerat c` ar fi util s` existe un
minister care s` aib` aceast` atribu]ie, de a realiza,
de a coordona întreaga activitate de rela]ii cu
romånii din afara hotarelor ]`rii. Nu este ru[inos s`
lu`m modelul, ca de exemplu, de la maghiari, pentru
c` ei într-adev`r reu[esc s` fac` un lucru
extraordinar, c`ruia nu-i putem omite p`r]ile
pozitive, care poate constituie [i pentru noi un
model.

S.C.: Avei rela]ii cu juri[tii din Suedia?

G-I.C.: Nu pân` acum, dar noi suntem foarte
disponibili la orice fel de ac]iune de acest gen. Chiar
noi am avut ini]iativa unor reuniuni pe care le-am
organizat [i mai ales, de cånd am ajuns în
conducerea Asocia]iei Interna]ionale a Juri[tilor
Democra]i, s-au conturat mai multe ac]iuni ale
Uniunii Juri[tilor în colaborare cu aceast`
organiza]ie. Una dintre aceste ac]iuni s-a desf`[urat
chiar la Bucure[ti, a fost o dezbatere, un simpozion
interna]ional consacrat rolului O.N.U. în prevenirea
conflictelor.

S.C.: De la una la alta. Majoritatea românilor care
au emigrat în diferite ]`ri europene sau în S.U.A. [i-
au schimbat modul de a gândi, de a se purta [i atunci
când, fie [i numai pentru o scurt` vizit`, vin în
România, a[teapt` s` întâlneasc` aici comport`ri
care s` corespund` cu ceea ce este o axiom` în ]ara
unde s-au stabilit. Eu vin dintr-o ]ar` în care, în
primul rånd, nu este voie s` lucrezi ”la negru”,
adic` f`r` s` pl`te[ti impozit, c`ci prestarea de
munc` este înregistrat` [i pe toat` acest` munc` se
pl`te[te impozit, evaziunea fiscal` fiind considerat`
ca cea mai mare crim` în Suedia; ideea de a da
bac[i[ sau de a pl`ti o sum` în plus fa]` de taxa
legal`, pe care ai pl`tit-o deja, de a nu primi o
chitan]` pentru ceea ce ai pl`tit, etc. este de
neîn]eles.
În ultimul timp, mul]i românii [i-au primit
propriet`]iile înapoi, dup` un lung drum în justi]ie, cu
ajutorul unor avoca]i care, în num`r destul de mare,
au avut comport`ri ca cele despre care spuneam c`
sunt greu de în]eles pentru cei care vin din Suedia,
de exemplu. Cum vede]i aceste probleme [i ce
posibilit`]i are Uniunea Juri[tilor de a sanc]iona
astfel de manifest`ri?

G-I.C.: Da, v` în]eleg! Am mai avut asemena
sesiz`ri, dar personal nu cunosc cazuri concrete în
acest sens. Foarte mul]i dintre colegii mei respect`
cu rigoare prevederile legale în aceast` materie, c`
exist` [i persoane care nu respect` aceste prevederi
este o realitate, pentru c`, cum v-am spus, am fost
sesiza]i [i din alte p`r]i de aceast` situa]ie. Desigur,
s` nu uit`m c` Romånia se afl` situat` într-un anumit

punct geografic, unde anumite influen]e au fost
permanente [i anumite mentalit`]i nu pot fi
schimbate peste noapte. Noi sper`m ca, atåt prin
implementarea unor reglement`ri riguroase, cåt [i
prin dezvoltarea deontologiei în diferite profesii,
lucrurile s` se schimbe radical, adic` s` revin` la o
normalitate a[a cum exist` în ]`rile civilizate ale
lumii. Semnale sunt în sensul acesta. Iat` c`, o dat`
ce profesia de notar a fost liberalizat`, notarul
public a devenit st`pån pe profesia sa, cabinetele
notariale au început s` func]ioneze în mod decent [i
profesia de avocat a dobåndit un alt cadru [i ea se
modernizeaz` pe zi ce trece [i probleme de
evaziune fiscal` se pun foarte rar. M` onoreaz`
faptul c` cele dou` profesii, de avocat [i de notar
public, au fost liberalizate în perioada mandatului
meu, prin adaptarea legiilor existente cu exigen]ele
impuse de prezen]a Romåniei în structurile
europene. Pentru c` una din condi]ii impuse de
organismenele europene este tocmai perfec]ionarea
legisla]iei, ceea ce va duce desigur la înl`turarea
fenomenelor despre care vorbeam. Noi sper`m c`
asemenea manifest`ri de care a]i vorbit
dumneavoastr`, care umbresc f`r` îndoial` via]a
juridic` romånesc` [i în general imaginea ]`rii, s`
fie din ce în ce mai rare [i, în m`sura posibilului, ele
s` [i dispar`.

S.C.: Exist` vreo posibilitate din partea Uniunii
Juri[tilor de a sanc]iona în vreun fel pe cei care
încalc` nu numai regulile etice ale profesiei, ci [i
legisla]ia în vigoare?

G-I.C.: Eventual moral putem s` facem acest lucru
[i o s` pute]i g`si [i în paginile “Palatullui de Justi]ie”
dovada c` sanc]ion`m cu rigoare, ori de cåte ori se
ivesc asemenea cazuri, dar numai sub scutul
argumentelor, a probelor, adic` nu facem numai
afirma]ii f`r` acoperire. În rest, cel`lalte profesii,
deci vorbesc de profesiile de avoca]i, notari, au
sistemul lor foarte riguros prev`zut de lege pentru
sanc]ionarea abaterilor disciplinare sau a altora de
natur` administrativ` sau de natur` penal`. Din
p`cate exist` asemena situa]ii, dovad` c` [i la ora
actual` sunt zeci de persoane din diferite profesiuni
juridice c`rora Ministrul Justi]iei le-a avizat
anchetarea penal`. Pentru c` nici juristul, indiferent
în ce domeniu ar lucra, ar activa, nu este [i nu poate
fi mai presus de lege.

S.C.: {i pentru c` tot vorbeam de obiceiuri suedeze.
În Suedia toat` lumea se tutuie[te. Cum a]i lua dvs.
dac` o persoan` mai tân`r`, un subordonat sau un
necunoscut v-ar tutui?

G-I.C.: Este probabil un model preluat de la
americani, b`nuiesc.

S.C.: Nu este un model anglon-american, c`ci
Suedia are singular “du"/"tu” [i plural “ni"/"voi”, în
timp ce în englez` exist` aceea[i form` pentru
singular [i plural, ”you”.

G-I.C.: {i aici, datorit` filmelor americane în
special, au început s` se foloseasc` aceste forme,
dovad` c` [i copii se adreseaz` p`rin]ilor cu tu, deci
nu mai este o problem` atåt de rigid` cum a fost într-
o vreme. Era frumos, într-un fel, respectul cuvenit
p`rin]ilor… În multe cazuri, era un respect sincer
prin care tån`rul sau copilul î[i omagia, î[i manifesta
recuno[tin]a fa]` de contribu]ia p`rintelui la
dezvoltarea sa în via]`.

S.C.: Mie mi se pare mult mai apropiat` [i normal`
aceast` form` de adresare direct`. Exist` totu[i
tonul, care indic` respectul exprimat de pronumele
de polite]e. La urma urmei [i lui Dumnezeu, cånd ne
rug`m, ne adres`m cu "tu". Îi spunem: “Doamne,
ajut`-m`!”, nu? {i atunci , de ce noi oamenii între
noi s` nu ne tutuim?

G-I.C.: E adev`rat, este foarte adev`rat, este foarte
adev`rat! Dar, vede]i, [i aici este o problem` de
mentalitate. Nu este exclus ca în viitor s` predomine
o asemenea modalitate de adresare pe care a]i
prezentat-o dumneavoastr`.                                     �


